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Požár města z roku 1834

Povzbuzení ku pomoci nešťastným Blatenčanům
2. část

„Dejte nápoj opojný truchlivým a víno těm, kteříž hořké jsou 
mysle!“

Pomíjícnost
Hle, již zhrkla všecka vaše slast, vaše blaho jest vám vyrváno!
Světe, co jsi? Co jsou tvé statky? Co tvá stálost? Co tvá podpora? 

Ó vše jest pomíjející.
Jen jedno pohlednutí do starobylosti a dosáhnem té smutné 

zkušenosti a dosti patrných důvodů, „že pominou všechny věci jako 
stín a jako posel přebíhající.“ Města jako skály pevná, ano celé okršlky, 
nadarmo již hledáme.

Tak také tam, kde si slavná vyzdila chrám příroda milostný, 
ve chrámu tom oltář obětný vybudnouc, tam, kde jako u posvátného 
cíle Blatná město se starobylým hradem švarně vzhůru strmilo, tak 
také dým, zkáza záhubná své roztahše bořící drápy a vnivec obrátila, 
vnivec zkácela schránky obyvatelů.

Co to? O čem to mluvím? Chce se mne kdosi tázati? Sem pojď, 
takový příteli, sem pojď a popatř ne jako ve zrcadlo, ale živě na hroz-
nou spoušť města Blatné. Uvidíš strašlivým nápisem ouzkost a bídu 
nešťastně vyhořelých Blatenčanů psanou. Uvidíš, kterak ubozí jako 
sirotkové u hrobu zpráchnivělých ostatků máteře pečlivé kolkolem 
kvílejíce ruce nad hlavou lomí. Uvidíš, že jsou zbaveni schránek, 
obživy, oděvu, pokrmu a všeho jmění. Uvidíš je, kterak v širém poli 
jako u vyhnanství pod nebem rozkřídleném přebíhají. Uvidíš, kterak 
ubožátka obrovským krokem chvátavé zimě odevzdáni jsou. Uvidíš 

ne již slze z očí jejich, ale krev již se po zbledlých jich tvářích ronící. 
Pojď a pootevři srdce své a zajisté zákon všeobecný, kterýž ti od přiro-
zenosti v bok tvůj vlastní dán jest, určí ti smilovati se nad nešťastníky 
těmito. Pojď a pomoz setříti krvavé slze ubohým těmto obyvatelům. 

Pojď a ulehči jim tíži, kteráž vší silou na nešťastné shrkla.
Dne 13. měsíce září 1834 nešťastně vznikl zápal v městě Blatné 

a než dobře hodina minula již celé město v plamenu a než čtyry minuly 
hodiny, vše již v prach a popel pohříženo, takže 118 čísel, mezi nimiž 
i školní dům, děkanství, radní dům, zvonice i zvony, jen chrám Páně, 
kdež se chytat počínalo, jako obzvláštním divem obhájen, kořistí tohoto 
zmítajícího živlu se stalo.

Přes 250 rodin žebráky se stalo, jimž nešťastný ten osud ukrutně 
a mocně v ruce mošny vtiskl. Nyní ubozí nemají ani, kam by hlav svých 
ukryli. A mimo to nelzelo mnohým ani šatu, ani pokrmu uchrániti, ne-
boť vítr půlnoční /severozápadní/ takovou sílu tomu poskytoval živlu, 
že někteří měli co prchnouti, aby jen života zachránili.

Tento den zůstavil dojista netoliko Blatenčanům nešťastným 
smutnou památku, ale i jejich všem potomkům, neboť ta ztráta jest 
jim nenahraditelná. Smutneť jest to divadlo! Tu jest viděti, kterak 
otec a matka své hladem pláčící dítky ku srdci zraněnému, sami hořké 
cedící slze, tulí, chtí je takto v bolném ukonoušeti hladu. Jinde zas stojí 
nešťastná vdova své v náručí ku ňadrům vinouc nemluvňátko, posilu 
slabou mateřského prsu mu poskytá a sama div mdlobou že neklesne, 
nevědouc kam se obrátiti, jako by s ní cítilo, kvílí. Tamto zas nešťastníci 
ruce lomíce, se zoufalstvím v zápase po spáleništi bloudí. 

Z MUZEJNÍCH SBÍREK Jiří Sekera
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  SBOR DOBROVOLNÝCH  
HASIČŮ BLATNÁ 
 

   pořádá 
každoroční pálení čarodějnic 
 
Kdy:   30. dubna 2025 
Kde:   Hasičská zbrojnice 
Čas:    od 19:00 hodin 
             (v 20:00 hodin zapálení vatry)  

 
Občerstvení zajištěno! 
Srdečně zvou pořadatelé! 

Setkání přátel
Chris O,Connora

Chris byl osobností, která si v Blatné 
a celém strakonickém okrese za řadu let 
spolupráce s oblastí Calderdale vybudo-
vala spoustu přátelských  vztahů. Když 
loni zemřel, vzpomínali jsme na něj  (BL 
17, stř. 12,  13). Jeho pohřeb 28.10.2025 
v Royal Hospital Chelsea, kde Chris po-
slední roky života jako vojenský veterán 
žil, byl příležitostí si jeho zásluhy připo-
menout. Neskutečné mi stále připadá, že 
ve vysokém věku (přes 80 let) a skutečně 
špatném zdravotním stavu vyrážel svým 
vozem opakovaně se zásilkami z Londýna 
do nemocnic na Ukrajině.

Na Chrise jeho přátelé vzpomenou 
při setkání 29.4. - Čaji o páté v blatenské 
Kaplance. Promítneme obrázky a film 
z Royal Hospitalu, snad bude i irská píseň.

Jste zváni, do Kaplanky se nás vejde 
hodně.                                                  ZM

NIKDY NEODHAZUJ ŠAT, DOKUD 
NENÍ KONEC KVĚTNA

Aprílové počasí, které nás často v dubnu 
trápí, zasahuje mnohdy i do nastávajícího 
měsíce května. Konec měsíce dubna a počá-
tek května zasahují fi lipo-jakubská chladna. 
1 květen, dříve svátek sv. Filipa a Jakuba, 
může přinést výrazné ochlazení. V polovině 
května nás pak čekají ještě tzv. „zmrzlíci“ 
a koncem května jejich „bratříci“.

Svatojakubská noc před prvním májem 
byla zároveň pro naše předky nocí magickou. 
Noc plná tajemství a kouzel. Tradice se docho-
valy až do dnešních dnů, zapalují se hranice 
a pálí se čarodějnice.

Zvyk se k nám přenesl z německy mluví-
cích a skandinávských zemí tzv. „Valpuržina 
noc“.

Na kopcích se zapalují ohně, kolem nich 
se tančí, přeskakují uhlíky i samotné plameny. 
Na vrcholu hranice často bývá symbolická 
slaměná fi gurína.

Zvykem bylo i metání zapálených košťat, 
ze kterých si ohořelé části lidé odnášeli domů 
na ochranu před zlými silami.

LIDOVÉ ŘEMESLO V MĚSÍCI KVĚTNU
Nejkrásnější měsíc roku zároveň před-

stavuje jarní měsíc, kdy se opět rozproudí 
turistický ruch. Sezóna tak postupně dosahuje 
vrcholu, který je samozřejmě až o prázd-
ninách. Podle počasí opět zahájíme provoz 
PŮJČOVNY LODĚK.

Prodej lidového řemesla na tř. J. P. Koub-
ka 3 bude stále jen o sobotách od 9.00 do 16.00 
hodin.

www.lidove-remeslo.cz

Náš tip: keramická pítka pro ptáčky 
i drobný hmyz

První máj býval i svátkem práce, přesto 
však pro nás pro všechny je jistě nejsilnějším 
symbolem MÁJ – LÁSKY ČAS

Měsíc květů, vůní, slunce i slastí. Tak 
si ho všichni patřičně vychutnejme. Je jen 
jednou do roka.

           Eva Fučíková, - lidové řemeslo

Dne 18. dubna 2025 uplynulo pět let,
kdy nás navždy opustil

pan Jiří Michal.

Za tichou vzpomínku
děkuje rodina. 



Ročník 36 (46) Blatná 25. dubna 2025 Číslo 8 / strana 3

ZZ p r á v yp r á v y

z  r a d n i c ez  r a d n i c e

Veřejná zeleň města Blatná
Výsadba zeleně na autobusovém nádraží

V loňském roce v rámci stavby nového „přestupního autobuso-
vého terminálu“ byla provedena výsadba zeleně. Tato výsadba byla 
naprojektována současně a v souladu se stavebními plány terminálu.  
Výběrové řízení vysoutěžila fi rma Šíp – zahradní architektura ze 

Strakonic, která výsadbu realizovala 
na podzim 2024. V nově vzniklých 
záhonech byly vysázeny stromy 
( kulovité stříbrné lípy, javor baby-
ka v kultivarech a růžově kvetoucí 
trnovníky). V keřových výsadbách se 
objevily do města nenáročné různé 
druhy tavolníků, mochny a třezalky. 
Dále bylo vysazeno velké množství 
trvalek a cibulovin. Celá výsadba 
byla dokončena v listopadu. 

Dost nás překvapilo, že přes zimu 
nám kolemjdoucí vyšlapali a do-
konce na kolech rozjezdili záhony 
a velké množství rostlin především 
trvalek a rašících cibulovin vyšlapali 
a poškodili. Při jarní údržbě jsme tedy 

nechali zbudovat nízké dřevěné oplůtky, které budou dočasně chránit 
výsadbu trvalek a cibulovin, aby se mohly rozrůstat a vyplnily záhony. 
Děkujeme všem, kteří respektují nově vznikající výsadby a nepřidě-
lávají práci realizačním fi rmám a Městu Blatná.

Nové výsadby růží
V loňském roce jsme vysadili nové záhony růží v ulici Tyršova. 

Část této ulice byla vysazena v rámci výsadby Kalinova náměstí 
na podzim v r. 2023 a druhou stranu ulice jsme vysadili na jaře 2024 
po rekonstrukci chodníků a obrubníků v této části. Podél silnice tedy 
vznikl nový záhon, osázený různě barevnými růžemi (polyantkami).  
Výsadbu provedla fi rma Zahradnictví Bouše. Na podzim 2024 jsme 

se začali věnovat dalším plánovaným výsadbám růží tzv. Růžovým 
vstupům do města. Společným jmenovatelem vznikajících růžových 
vstupů do města jsou záhony růžových růží, tak jak bylo již dříve 
naplánováno v rámci strategického plánu. Jeden ze vstupů vznikl 
na autobusovém nádraží na rohu ulice B. Němcové a Palackého, kde 

Trvalkový záhon na autobusovém 
nádraží - Cyklisté kličkují mezi 

cibulovinami

byl vysazen velký záhon světle růžových pokryvných drobnokvětých 
růží odrůda „The Fairy“. Další růžový vstup byl vysazen u vlakového 
nádraží před nádražním parkem z několika odrůd pokryvných růží 
a polyantek rovněž v růžové barvě.

Spolupráce se spolkem Růže Blatná při údržbě a výsadbě růží 
ve městě

Velice se nám osvědčila spolupráce se spolkem Růže Blatná. 
V loňském roce jsme se domluvili na spolupráci při údržbě a výsad-
bě některých záhonů růží. Spolku Růže Blatná jsme svěřili údržbu 
stávajících záhonů růží v ulici Fügnerova a Šilhova, kde v rámci 
víkendových brigád členové spolku provedli jarní řez růží, v letních 
měsících odplevelení a obrytí stávajících záhonů a dosadbu trvalek. 
Další novou výsadbu jsme společně realizovali před domovem pro 
seniory a u pomníku Sv. Václava na podzim 2024. Na jaře letošního 
roku opět navazujeme na naši loňskou spolupráci. Členové spolku 
Růže Blatná se již třetí víkend zapojují do jarní údržby růží, odkrývají 
zazimování, provádějí jarní řez růží a obrývají záhony. Děkujeme jim 
za to, že svou pílí a vytrvalostí přispívají k tomu, že se Blatná stává 
opravdu městem růží.

Foto: archiv autora
Za odbor životního prostředí MěÚ Blatná 

Lucie Kočovská DiS.

Nová výsadba, Růžové vstupy na vlakovém nádraží

Kalinovo náměstí, Tyršova ul.
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PREVENCE KRIMINALITY V BLATNÉ 2024
Prevence kriminality je často používaným pojmem, který slýchá-

me ve všech médiích. Ne vždy si však dokážeme pod tímto pojmem 
představit konkrétní kroky, které se dotýkají nás všech. Ke koordinaci 
činností v oblasti prevence kriminality na území našeho města byla 
Radou města Blatná zřízena Komise prevence kriminality. Členové 
komise složené se zástupců města, městského úřadu, Policie ČR, 
městské policie, škol a poskytovatelů sociálních služeb zpracovali 
Koncepci prevence kriminality města Blatné na období 2024-2026, 
která byla schválena Zastupitelstvem města usnesením ZM č. 52/23 
dne 6. 12. 2023. Celý dokument naleznete na webové stránce města 
Blatná. V dokumentu jsou uvedena statistická data o trestných činech 
na území města Blatná, demografi cké údaje, kontakty na subjekty, které 
se prevencí kriminality zabývají a v neposlední řadě priority a opatření 
v oblasti prevence kriminality. 

Projekty realizované na území města v roce 2024 navázaly na roky 
předešlé. Cílem bylo především zvýšení informovanosti občanů o mož-
nostech a způsobech ochrany před trestnou činností, předání informací 

z oblasti právního vědomí, posílení významu policie a vštěpování 
společenských norem. 

Formou besed bylo pracováno s dětmi předškolního věku, školní-
ho věku a dále se seniory. Bohužel se zatím nepodařilo najít vhodný 
nástroj, jak oslovit střední generaci. Realizátory besed byli pracovníci 
Městského úřadu v Blatné a Policie ČR.

Besedy v obou mateřských školách proběhly v měsíci dubnu 2024, 
celkem se zúčastnilo cca 100 dětí.  Pro seniory Město Blatná ve spo-
lupráci s policisty územního odboru Strakonice por. Mgr. Jaromírou 
Novákovou a prap. Martinem Tůmou pořádalo dne 13. listopadu 2024 
přednášky zaměřené na prevenci kriminality. V dopoledních hodinách 
zavítali policisté do Domu s pečovatelskou službou a do Domova pro 
seniory. V odpoledních hodinách proběhla beseda pro seniory ze široké 
veřejnosti. Posluchači se od policistů dozvěděli základní informace, 
jak nenaletět podvodníkům, byli informováni o aktuálních trendech 
v oblasti kyberkriminality, různých způsobech podvodů a dále o rizi-
cích spojených s dopravou. Na závěr přednášky byli pozváni psovodi 
npor. Bc. Martin Dvořák a por. Bc. Lenka Dvořáková se svými psy 
z dobrovolné neziskové organizace IBHA, jejímž hlavním cílem je 
výcvik záchranných pátracích psů metodou mantrailingu. Posluchači 
se dozvěděli, co vlastně mantrailing je, jaké jsou možnosti těchto 
dobrovolníků, jaké rasy psů jsou pro výcvik nejvhodnější a jaké mají 
úspěchy při hledání osob. Posluchači si z besed odnesli nejen cenné 
informace, ale i drobné dárky např. propagační refl exní materiály 
věnované Besipem. 

Členové Komise prevence kriminality jsou si vědomi, že jednou 
z nejvíce ohrožených skupin sociálně patologickými jevy jsou děti a mlá-
dež ve věku 12-26 let. Školy zpracovávají a realizují každoročně Mini-
mální preventivní programy. V rámci těchto programů realizují besedy 
a kurzy. Finanční příspěvek poskytovaný Městem Blatná slouží k po-

krytí nákladů 
právě na tyto 
p reven t ivn í 
p r o g r a m y . 
V roce 2024 
byla účelově 
p o s k y t n u t a 
částka 155 tis. 
Kč.  Již dva-
nác tým ro -
kem probíhá 
na základních 

školách projekt zaměřený na nebezpečí internetu. Zástupci Komise 
prevence kriminality diskutují se žáky pátých tříd základních škol 
a s jejich rodiči o používání sociálních sítí, o kyberšikaně a o zabez-
pečení internetu. Akci zajišťuje za PČR pan Martin Tůma a za Město 
Blatná Bc. Kateřina Malečková.

Dalším významným subjektem v oblasti prevence sociálně pato-
logických jevů je Nízkoprahové zařízení pro děti a mládež Station 17, 
jehož zřizovatelem je Prevent99, z.ú. Strakonice. Zařízení využívá pro-
story v bývalém objektu STEKA, v ulici Na Tržišti. Posláním zařízení 
je poskytnout podporu pro zdravý rozvoj dospívajících a mladých lidí, 
kteří se ocitají nebo mohou ocitnout v obtížných životních situacích 
nebo jsou ohroženi sociálně nežádoucími jevy. Činnost zařízení je 
fi nančně podporována Městem Blatná. Město Blatná přispělo v roce 
2024 na provoz zařízení částkou 300.000,- Kč. V roce 2024 zařízení 
navštívilo 102 klientů při 2317 návštěvách. Zaměstnanci zařízení 
o svých aktivitách pravidelně v tisku informují, provádějí besedy 
na školách, spolu s klienty zařízení se podílejí na kulturních aktivitách 
města Blatná.

Bc. Kateřina Malečková
vedoucí sociálního odboru MěÚ Blatná

členka Komise prevence kriminality

Možnost bezplatného odběru kompostu 
z blatenské kompostárny

Technické služby města Blatné umožní odběr kompostu za 
těchto podmínek:

 odběr kompostu do výše limitu je umožněn pouze občanům 
města Blatná a osad města (je nutné předložit občanský 
průkaz),

 odběr bude umožněn za přítomnosti zaměstnance sběr-
ného dvora nebo kompostárny v provozní době sběrného 
dvora v Riegrově ulici,

 limit je 120 litrů za kalendářní rok na číslo popisné (nebo byt 
v případě bytového domu),

 nakládku kompostu do vlastních nádob či pytlů si zajišťují 
občané vlastními prostředky,

Kompostárnu naleznete vedle sběrného dvora v Riegrově ulici, pro 
příjezd na kompostárnu používejte pouze vjezd sběrného dvora.

Prodej kompostu 
a překátrované zeminy

Zahradnický kompost – 500,- Kč vč. DPH za 1 tunu
Překátrovaná zemina – 300,- Kč vč. DPH za 1 tunu
Nakládka přívěsů za osobní  automobil  –  50,-  Kč 
vč. DPH/1 přívěs
Nakládka nákladních automobilů – 50,- Kč vč. DPH/1 tuna

Kompost a zeminu je možné si naložit na blatenské kompostárně 
u sběrného dvora v jeho provozní době.
Vážení prázdného přívěsu před naložením a plného po naložení 
probíhá na sběrném dvoře.
Pro příjezd na kompostárnu používejte pouze vjezd sběrného dvora.

Nakládka nakladačem se domlouvá na Technických službách 
města Blatné, s.r.o., Riegrova 59, tel. číslo 383 422 541.
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Co čte a o čem přemýšlí Jan Kára
Vážené čtenářky, vážení čte-
náři,

víte, co spojuje Jeruzalém, 
řecký ostrov Rhodos, Maltu 

a Strakonice? Samozřejmě, jedná se o maltéz-
ské rytíře, popřípadě johanity, a dnes ofi ciálně 
„Suverénní vojenský hospitální řád sv. Jana 
v Jeruzalémě, na Rhodu a na Maltě“, nejstarší 
a nejvýznamnější rytířský řád katolické círk-
ve. Ono „suverénní“ v názvu naznačuje, že řád 
je uznáván v podstatě jako svrchovaný stát, 
a tak má v řadě zemí třeba své diplomatické 
zastoupení - jen je jaksi bez vlastního území.

Počátky tohoto rytířského řádu sahají 
do poloviny 11. století, a váží se k chari-
tativnímu (špitálnímu) bratrstvu, které se 
v Jeruzalémě staralo o křesťanské poutníky. 
Po ovládnutí Jeruzaléma křižáky v roce 
1099 se část tohoto bratrstva transformovala 
na laický řád s názvem „Špitální bratři sv. Jana 
Křtitele Jeruzalémského“, církevním řádem 
se špitální rytíři stali jen o málo později, roku 
1113. Řehole řádu zahrnovala slib chudoby, 
celibát, pomoc potřebným a zejména povin-
nost ochraňovat věřící, posvátná křesťanská 
místa v Jeruzalémě a poutní cesty. 

V neklid-
né době, kdy 
na Blízkém 
východě mu-
seli křesťané 
téměř neustá-
le v bojích 
o b h a j o v a t 
s v é  v y d o -
byté pozice 
proti musli-
mům, posilo-
vali johanité 
p ř e d e v š í m 
své vojenské 
schopnosti. 

Spolu s templáři – se kterými ovšem často 
rivalizovali – se stali důležitou údernou silou 
křesťanů a zapojili se do mnoha významných 
bitev. Po ztrátě Jeruzaléma roku 1187 přesu-
nuli johanité své sídlo do nedalekého Akkonu 
na pobřeží Středozemního moře, který pak 
spolu s ostatními křesťany hájili ještě dalších 
100 let. 

Již v průběhu působení  v Jeruzalémě se 
johanité usazovali také v Evropě, kde jejich 

základny – tzv. komendy - měly především 
získávat podporu pro vedení válek ve „Svaté 
zemi“. Do Čech přivedl johanity někdy v 60. 
letech 12. století kníže Vladislav II., který 
se s nimi seznámil během druhé křížové vý-
pravy. Johanitská komenda vyrostla nejprve 
na levém břehu Vltavy pod Pražským hradem, 
a postupně přibývaly další, včetně té Stra-
konické. Ta je stavebně včleněna do areálu 
hradu a o její vznik se - někdy před rokem 
1243 - zasloužil Bavor I., rovněž účastník 
jedné z křížových výprav. Ve Strakonicích se 
pak nacházelo v letech 1420 – 1694 generální 
převorství řádu v Čechách.

Když johanité rozšiřovali své zázemí 
v Evropě, ještě nemohli tušit, jaké spletité 
osudy je čekají, a že jednou budou označováni 
také jako „rhodští“ či „maltézští“ rytíři. Jejich 
„odysea“ začala pádem Akkonu roku 1291, 
přes Kypr pokračovala na Rhodos, posléze 
na Maltu, odkud je vytlačil Napoleon, až na-

konec zakotvili v Římě. Zájemcům o ucelený 
přehled mohu doporučit třeba knihu „Řád 
maltézských rytířů“ od Jiřího Pořízky. Mně 
půjde jen o ten Rhodos, neboť právě tam se 
momentálně nacházím.

Rhodos si johanité vyhlédli během svého 
působení na Kypru, a roku 1309 tento byzant-
ský ostrov vojensky obsadili. Zde pak po více 
než 200 let hájili svůj malý stát, obklopený 
rozpínající se Osmanskou říší. Přítomnost 

johanitů na Rhodu osmanské Turky samozřej-
mě nesmírně dráždila a opakovaně na Rhodos 
útočili s obrovským loďstvem a desetitisíci 
vojáků. V heroickém střetu roku 1480 se 

johanité ještě ubránili, v roce 1522 už ne. 
Po šest měsíců dlouhém obléhání a tvrdých 
bojích proti fl otile a armádě sultána Sulejmana 
Nádherného byli nuceni kapitulovat a ostrov 
opustit. 

Na ostrově ovšem i po více než půl tisíci-
letí dnes narážíme na jejich monu-
mentální stopy – hrady, pevnosti 
a zejména celé opevněné jádro 
hlavního města, jemuž dominuje 
palác johanitských velmistrů. 
Chodím uličkami a po hradbách 
středověkého Rhodu, kde kolem 
stovek stánků se suvenýry proudí 
zástupy turistů, restaurace a bary 
kypí životem, v přístavech kotví 
stovky výletních lodí, kolem se 
rozprostírají idylické pláže…  A já 
se snažím představit si město, se-
vřené v obklíčení mnohonásobné 
turecké přesily, ostřelované ze 
stovek děl, s tenčícími se záso-
bami potravin i munice; snažím 
se představit si stovky otroků, 
kutající tunely pod hradbami, kr-
vavé řeže v průlomech do hradeb, 

nepřátelské lodě u jejichž vesel sedí přikovaní 
galejníci, kroužící kolem přístavů. A říkám si, 
že u toho klidně mohl být i nějaký johanita 
ze Strakonic.

Nevím, co si o johanitech myslí ve Stra-
konicích dnes, třeba jako arcinepřátelé husitů 
nejsou až tak populární, ale jisté je, že po celá 
staletí zde byli významným činitelem. Rhodos 
by mohl být pro Strakonice zajímavým part-
nerským městem.                            Jan Kára

Johanité v typických úborech ještě v Jeruzalémě

Kontrola opevnění během 
obléhání Rhodu roku 1480

Rhodos je údajně největším souvisle ohrazeným městem v Evropě

Pevnost sv. Mikuláše u přístavu Mandraki

Nejimpozantnější pohled na hradby je z vnějšího 
příkopu

Centrum Rhodu v pohledu od moře
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Jaro, jaro, kéž sluníčka není málo  
Motýlci si vyšli a ke Střednímu odbornému učilišti došli. Tam 

viděli, jak se můžou opravářem či elektrikářem stát a že se nemusí 
takové práce bát. Traktorem se projeli a třeba i svařovat kluky viděli. 

I Koťátka a Motýlci se do knihovny vydali a též divadélko viděli. 
Obrázky kreslili a s krtečkem se o Blatné bavili. Že je Blatná město 
růží, zámek vodní, to dobře víme a příště se zase v knihovně pobavíme.

Do školky přijel p. Kořínek 
s hmyzem. Viděli jsme mravence, 
brouky a kdejaké pavouky. Zajíma-
vosti z hmyzí říše teď víme a těšíme 
se, že je v přírodě uplatníme. Že tam 
hmyzáky vyhledáme a celou louku 
prohledáme. Při batůžkovém pátku 
jsme je šli proto pozorovat a kolik 
mají nohou? Jaká křídla? Jsme šli 
objevovat. 

Také k zahrádkám se Sovičky 
i Koťátka prošly a jarní květinky 
tam našly. 

Besedu s policií předškoláci měli 
a všechny děti hned policistou být chtěly. Jak se správně rozhlédnout 
a auto nepřehlédnout si děti zkusily a ty chvilky být policistou je 
fakticky bavily. Na dopravním hřišti u MŠ Blatná, Šilhova si Motýlci 
své vědomosti vyzkoušeli a dobře se tam měli. Jízda na koloběžkách 
je moc bavila a celá třída si to užila.

Sovičky a Koťátka zas navštívila zvířátka. 
Tradice u nás ve školce držíme a o Velikonocích se také bavíme. 

Vajíčka zdobíme, zajíčky a kuřátka vyrábíme a pomlázky si vyplétáme. 
Modré pondělí, žluté úterý, škaredá středa - mnoho úsměvů je třeba. 
A na zelený čtvrtek, každý by měl sníst salátek. Do barev podle dní 
se celá školka zahalila, Pašijový týden si tak užila. Sovičky vyšly 
na hledání vajíček, které jim schoval velikonoční zajíček. No a jak 
to o Velikonocích bývá, každá dívka vodu a vajíčka připraví, kluci se 
zas říkankou a pomlázkou vybaví. Pak už je na každém z nás, jak si 
užijeme ten velikonoční čas.

Kolektiv zaměstnanců MŠ Blatná, Vrchlického 

Možná jste netušili, že pokud má 
vaše dítě závažnější zrakové obtí-
že, můžete využít službu zvanou 

raná péče. Jde o bezplatnou a terénní službu – to znamená, že 
nikam nemusíte jezdit. Jednou za měsíc k vám domů přijede od-
borná poradkyně, která pomáhá s rozvojem dítěte, zapůjčí vhodné 
pomůcky a hračky a poradí, jak uzpůsobit domácí prostředí, tak, 
aby co nejlépe podporovalo vývoj dítěte.

Podpora se přitom netýká jen dítěte, ale celé rodiny. Poradkyně 
může být důležitou oporou i pro rodiče, kteří se často potýkají 
s nejistotou a otázkami, na které je těžké najít odpověď. Raná péče 
je určena dětem od narození do sedmi let, a právě v tomto období 
může hrát zásadní roli – pomáhá rozvíjet schopnosti dítěte a záro-
veň posiluje rodiče v jejich každodenní péči. Jejím hlavním cílem 
je, aby se rodina necítila na svou situaci sama a měla k dispozici 
praktickou i emoční podporu.

Pozvánka na vycházku 
s pozorováním a poslechem ptactva

VÍTÁNÍ PTAČÍHO ZPĚVU V BLATNÉ bude opět 
v NEDĚLI 4.5.2025, sraz od 8:00 u špejcharu mezi rybníky Přední 
a Zadní Topič (ranní ptáčata mohu na místo dorazit už v 7:15), auta 
nechejte raději na parkovišti u hřbitova. Pozorování a poslech ptáků 
doplní i ukázky kroužkování ptáků (prováděné v rámci výzkumu 
na této lokalitě již dlouhodobě).
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Akce STP Blatná
V letošním roce 2025 akce STP začaly přednáškou v KCAŽ „Příbě-

hy Šumavských křížků „, nejen ze zaniklých osad na česko-bavorském 
pomezí.  Stanislav Schneedorf, tak se jmenoval náš přednášející, si 
s sebou přivezl  kamarádku Vlaďku Tippmann, která obsluhovala 
počítač s fotografi emi. Přednášející k nim vyprávěl příběhy o obnově 
a restaurování malých sakrálních památek na Šumavě v místech dávno 
zaniklých osad, vesniček, samot. Vyprávění doprovázené fotografi emi 
a příběhy k zapomenutým, rozpadlým nebo úplně zaniklým křížkům, 
jejich objevování z méně známých míst Šumavy, bylo velmi příjemné. 
Na konci přednášky nám pan Schneedorf pustil krásné video o vydří 
rodince, které se mu podařilo při svých toulkách za křížky natočit. 
A kdo si koupil knihu, měl ji s věnováním a podpisem, jako příspěvek 
pro zdokumentování jisté části tváře Šumavy.

Výlet do Vimperka.
Při cestě na pro-

h l í d k u  z á m k u 
ve Vimperku, byla 
zastávka v Krušlově, 
kde jsme si prohlédli 
Machův malovaný 
včelín s řezbářskou 
výzdobou. Průvodce 
nás rozdělil do dvou 

skupin, Jedna skupina s průvodcem navštívila včelín s 65 vyřezávanými 
nebo malovanými úly od včelaře a řezbáře Josefa Macha, který zde vy-
tvořil včelí království. Za shlédnutí stojí i okolí včelína, kam se vydala 
druhá skupina. Interiéry včelína zdobily řezbářské práce od včeliček, 
obrazů, hodin až po nábytek. Prohlídka Machova malovaného včelína 
stojí za návštěvu. Dále jsme pokračovali k zámku ve Vimperku. Přes 
uličky na oběd do školní jídelny, Sv. Rafaela a k zámku nás dopro-
vodila Městská policie, která zajistila i parkování pro náš autobus. 

Na prohlídku zámku jsme se rozdělili 
do tří skupin, dozvěděli jsme se historii 
zámku od jeho vzniku přestavbou z hra-
du za Rožmberků rozsáhlou renesanční 
přestavbou Horního a stavbou Dolního 
zámku za Novohradských z Kolovrat. 
Posledními majiteli byli Schwarzenber-
kové, zámek využívali pro správu svého 
rozsáhlého panství, Procházeli jsme 
místnostmi s výjimečnou uměleckou 
výzdobou, až po kanceláře panství, které 
následně využívaly Jihočeské státní lesy. 
Od roku 2010 je zámek národní kulturní 
památkou, rozsáhlé obnovy se dočkal 
v letech 2019-2020.

Poslední pátek v březnu jsme se sešli v KCAŽ na členské schůzi. 
V úvodu schůze nám podala vedoucí pra-
covnice Úřadu práce obsáhlé informace 
o sociálních dávkách, ráda odpověděla 
na případné dotazy k tématu. Následovalo 
hlasování o hospodaření, revizní zprávy 
za rok 2024 a návrh hospodaření na rok 
2025. Byly poskytnuty informace k chysta-
ným zájezdům. Na závěr naší členské schů-
ze vystoupila skupina hudbymilovných 
kluků z Oseku „Osečanka“ s písničkami, 
které si s nimi zazpívali téměř všichni.

Milan Vrbský
Za STP v ČR z.s. - místní organizace 

Blatná

PROJEKT
Přechod na bezorebnou technologii zpracování půdy
je spolufi nancován Evropskou unií.
Cílem projektu je přechod na novou technologii zpracování půdy a zakládání porostů 
polních plodin, což bude mít pozitivní vliv na hospodaření s půdní vláhou, snížení rizika 
vodní a větrné eroze i na ekonomiku podniku.

Příjemce:
Zemědělské družstvo Záboří
Lažánky 37, 388 01 Blatná
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11111111111111111111111111111111111111111111111111111111111111111111111:::::::::::: příjezd kolony historických vo-
jenských vozidel Klubu Třetí armády 
(3rd Army Club) z Plzně k pomníku 
osvobození ve Lnářích 

slavnostní průvod od obecního 
úřadu a pietní akty u pomníků obětí 
1. a 2. světové války a osvobození 
za účasti zástupkyně Velvyslanectví 
USA v ČR, paní Elisabeth Hanny 

 představení publikace o po-
sledních dnech 2. světové války na 
Lnářsku v „kinosále“ Zámku Lnáře 
 Následuje další program na nádvoří Zámku Lnáře – H Band (swingový 

orchestr ZUŠ Blatná), výstava historických dokumentů, fotografií 
a předmětů, občerstvení; pro děti i dospělé též možnost projížďky 
historickými vojenskými vozidly. 

        Partneři: 
Obec Hajany / Obec Hornosín / Obec Hradiště / Obec Kadov / Obec Kocelovice / Obec Předmíř / Obec Tchořovice / Obec Životice 
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AFK
kapitola VIII.

Jak se může Čihošťský zázrak (farář 
Toufar a pohnutý křížek), dostat 
do této kapitoly?
A víte proč? Protože zázraky se 
dějí!!
Místo a rok události:

Blatná, Písecká ulice, rok 1988 … bližší info nechce „účastnice“-
zázraku sdělovat.

Budem jí oslovovat třeba Heduš. A účastník zázraku byl též její 
manžel a budem jej oslovat Bořivoj.

Horké letní poledne. Bořivoj leží zpocen na gauči, hlavu přikrytou 
Rudým právem a čeká, za hlasitého chrápání,

na nedělní oběd. A to byla vždy kaše krupičková.
Heduš již měla kaši připravenou a v tom telefon. Obsah komunikace 

není důležitý, ale když se opět vrátila k plotně, uviděla ten ZÁZRAK.
Skořice, cukr, krupička, máslo vytvořily na talíři téměř totožnou 

podobu fotbalového míče.
Heduš neomdlela, ale podstrčila  pod nos Bořivojovi nedělní oběd  

a běžela! Ale kam?
Věděla, že se kamarádky schází v kavárně na náměstí a tak, v zá-

stěře, neupravená, bosa, běžela co jí síly stačily.
Již mezi dveřmi vykřikla: „Holky, budeme hrát fotbal“.  A bylo 

vymalováno. 
Faráře Toufara za křížek umučili, ale Heduš vše ve zdraví a s ku-

latým nesmyslem v pohodě přežila.
Tak to jsou PRÝ začátky ženského, chcete-li dívčího fotbalu 

v Blatné.
Tak Jirásko, už to nehul a trochu seriozně! Píšeš o dámách!!!

xxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxx

Díl První :
Rok 1988

Založen první dívčí mančaft v jižních Čechách!!! Ani Budějky či 
jiná větší města, neměla dívčí mužstvo. První neofi cielní zápas sehrály 
ve Lnářích. Žádný trenink a šlo se rovnou na věc. 

A pak nastoupil na trenerské křeslo kominický mistr Václav 
Brož. Václav je vedl téměř čtyři roky. A pomocníka měl v osobě  
Ládi Prymase.

Treninky dostaly jasný řád a pomalu se formovala hra a hlavně 
rostly vynikajíci hráčky, jak později uvidíte i dle výsledků !!!

V té době měla dívčí kopaná pouze I. a II. Ligu. Žádné divize či 
krajské přebory. Důvod je naprosto prozaický. Dívčí kopaná nebyla 
příliš populární a tudíž nebyla možnost složit mančaft o jedenácti 
hráčkách. 

Výsledky v počátcích nebyly příliš povzbudivé, ale odhodlanost 
a bojovnost posouvaly TJ Blatná do předních tabulkových míst.

A to, co jsem si přečetl v kronikách (zaplať pánbůh že ještě jsou) 
je skvělý obraz ženského mužstva. Samé superlativy až na jednu věc. 
Ale k tomu se na konci dostanu.

Postupně dochází k výměně na trenérském postu. 
Hlavním trenérem byl jmenován Láďa Samec a jeho pravá ruka 

Honza Klásek.
A Honza vedl dívčí 

mančaft až do roku 2019  
a přidal se k němu Ha-
nousek. Bohužel nás Láďa 
v roce 2015 opustil.

Ale neznám žádného 
trenéra, který by vedl jed-
no mužstvo takhle dlouho 
jako Honza.

“Jsi největší trenérský 

bourák, kterého znám!“
Honza mi vyprávěl 

o komunikaci mezi tre-
néry a mužstvem.To, že 
občas zvýšili trenéři hlas, 
je přeci OK. Ale že to bylo 
i obráceně, tak to je přinej-
menším zajímavé. Děvčata 
(budu je tak oslovovat) se 
jen tak nedala.

A také o tom, jak si je zvali na utkání proti hercům, starostům, 
při oslavách výročí a zápasu proti staré gardě. A hrát proti děvčatům 
a ještě osobní bránění, to byl pro chlapy zážitek!

 A začaly se dít 
věci.

Téměř ob rok 
děvčata bojova-
la o první místa 
a porážela daleko 
zvučnější muž-
stva. A ve většině 
případů dostávala 
hostující mužstva 
docela slušnou 
nadílku. A jasně 

že tam vynikaly střelkyně, které se zastavily na neskutečných číslech.
Děvčata Samcová, Humpálová, Pašková viz přiložená tabulka. 

A určitě se stejná situace opakovala další léta.
„Bombarďačky“, které určitě závidělo i první mužstvo mužů.

HoHoHoHoHoHoHHHHHHHHHHHHHHoH nznnznnznznnnnzzza Kl
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Nadstandartní výkony některých hráček neunikly pozornosti klubů 
z první ligy. Přestup do Slavie byl otevřen pro Petru Divišovou a Adélu 
Ondráškovou.

Nemůžu opomenout návštěvu děvčat  Anglie a stadionu Manchester  
United  Old Traff ord. A určitě děvčata vyslechla hymnu Glory Glory 
Man United.

K uzavření tohoto dílu nutno podotknout jednu skutečnost. Bla-
tenská děvčata se ČTYŘIKRÁT pokoušela o postup do první ligy, 
ale bohužel se to ani jednou nepovedlo.

Ale máte můj neskonalý obdiv.

Díl Druhý :
Bohužel, čas neúprostně  běží a bylo nutno doplnit mančaft o nové 
hráčky.

Honza Klásek postupně předal kormidlo Pepíkovi Divišovi 
a od roku 2019 jej doplnil Olda Šebek z Chanovic. Jak jsem psal 
na začátku, tak v dalekém okolí nebyl žádný dívčí mančaft. Nábory, 
které probíhaly na Blatenské škole, občas zlákaly několik adeptek, ale 
nadšení jim příliš dlouho nevydrželo.V mnoha případech měly před 
kopanou přednost jiné zájmy a jistě i škola  ……………..

Proto nás nepřekvapí, že děvčata  se rekrutují od roku 2016  z da-
lekého okolí. Za chvíli předám celou sestavu těch , které jezdily resp. 
jezdí  do Blatné, bez jakékoliv fi nanční kompenzace …………..
Moc se omlouvám, pokud někoho opomenu.

Tak pojďme na jména.
Veronika Šafando-

vá Nový Bor, Barbora 
Kubešová Horní Poříčí, 
Martina Honnerová Stra-
konice, Anna Hynková 
Písek, Lucie Posavádová 
Myslív, Petra Želízková 
Strakonice, Zuzana Pro-
kopiusová Strakonice, 

Petra Klásková Blatná, Tereza Šafrová Blatná, Klára Šmrhová Chano-
vice, Anežka Hamplová Blatná, Nikola Chárová Kasejovice, Romana 
Pelešková Starý Smolivec, Renáta Ďulíková Dobšice, Viktorie Benešo-
vá Blatná, Jana Dudová Smolivec, Monika Dušánková Čejetice, Natálie 
Bundová Chrašťovice, Veronika Táborová Kladruby, Lenka Vajsová 
Vodňany, Kateřina Sudová 
Kasejovice, Agáta Sýbková 
Hajany, Nikola Němejcová 
Kladruby, Lucie Majerová 
Zaboří, Lenka Horelicová 
Sv.Maří u Vimperka, Mo-
nika Mlíčková Plzeň

V současné  době hrají 
děvčata Divizi C, kde jsou 

jejich soupeřky děvčata z Domažlic, Českých Budějovic, Táborska, 
Hradiště, Klatov, Kaplice, Prachatic….
Jak jsem k tomuto seznamu a fotografi ím přišel? 

Velice ochotně přijela až z Chanovic Klára Šmrhová a předala 
podklady pro moji resp. Vaši kapitolu.
Kláro, Jirásko moc děkuje!

Neodpustil jsem se zaptat na nějaké „veselé příhody z utkání“.  
A Klára na to: “Těch by bylo.“

Tak jenom ty vhodné.
Kdysi se vymyslelo zahrávání penalty s tím, že hráčka, která pro-

vádí pokutový kop, nahraje na krátko další hráčce. A ta by měla bez 
problémů balon “uklidit„ do branky. Tak se k exekuci postavily Ploutef 
a Mahony. Tady vidíte jejich skromnost. Zkrátka nechtějí uvádět pravá 
jména, aby nebyla příliš slavná! Ploutef se zaměřila na golmanku a prv-
ním dotykem posunula balon na Mahony. Ale pozor!! Trávník lehce 

mokrý a výsledek? Obě 
dvě skončily na trávníku 
a hostující golmanka 
v klidu sebrala balon, 
který měl určení za její-
mi zády. Tonda Panenka 
by měl asi radost, jak se 
také penalta dá provést.

Jednoho sobotního 
odpoledne vyjíždí děv-
čata na zápas do Ho-
loubkova. Ale co čert 
(asi to nebyl čert) ne-

chtěl, sešlo se jich  pouze 
osm. Zápas probíhal pod 
neustálým tlakem domácích 
a trenér nabádal děvčata, aby 
jedna z nich odstoupila kvůli 
zranění a tím bude zápas 
ukončen.Tak s tímhle na tuto 
partu nechoďte. Další týden 
přišla pokuta za zesměšnění 
soupeře ….. nevím zda je to 
ve stanovách FAČR, ale to je jedno. 
I když prohrály bojovaly až do konce!!!

A závěr ?
Nabyl jsem jasného přesvědčení, že to, co šlechtilo AFK před mnoha 
lety, převzaly dámy do svého vínku i do dnešních let.
Hrdost bojovat za Blatnou, být součástí skvělé party, nadšení, nikdy 
se nevzdávat a těšit se na každý zápas a pochopitelně na závěrečné 
posezení.
„Blatenská“ děvčata proslavila město neskutečným způsobem 
a k tomu, jak jinak, skvělými výsledky.
A jsem moc rád, že ve stejném duchu to probíhá i v současné době. 
Při pohledu na večně rozesmáté tváře a Klára je tím důkazem, se 
vůbec nedivím, že děvčata jsou ochotna jezdit za bezva partou z ta-
kových dálek.
Poděkování?
To je naprostá samozřejmost a věřím, že se dočkáte lepších než ama-
terských podmínek, za kterých v současné době hrajete. 
A ať Vám vydrží to neutuchající nadšení a radost, která Vás provází 
při každém setkání.
Mistr Rudolf Hrušinský, v Postřižinách řekl .“ Chtěl bych být správ-
cem tohohle pivovaru.“
Pepík Jirásko říká: “Chtěl bych být trenérem tohohle mančaftu!“

Pepík Jirásko Čadek
1.4.2025
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Fotbal v Blatné
S velkým zájmem o historii Blatné 

pročítám staré dopisy mých předků 
a našla jsem v nich poznámku, která se 
vztahuje k současnému obsahu BL. Je 
to  zmínka z dopisu mé babičky Marie 
Ptáčkové ze dne 17. 5.28. Moje babička 
byla dáma vychovaná v klášteře ve Vídni 
a neměla ráda kopanou, i když si ji můj 
otec jako student velice oblíbil. Hráčům 
říkala kopáči. V dopise se zmínila, že do-
šlo v Blatné k incidentu při zápase s Plzní. 
Jeden z hráčů v zápalu hry kopl barona 

Jindřicha do nohy, asi dost bolestivě. 
Do události se vložila jeho matka, kopáči 
dostali okamžitou výpověď z pozemku, 
kde měli hřiště a které patřilo Hildprand-
tům, hrozila dokonce soudní dohra. Mu-
seli si tedy hledat jiné prostory. Jestli se 
tehdy hrálo na hřišti v zámeckém parku, 
nebylo v dopise zmíněno, pravděpodobně 
nebyla nakonec ani soudní dohra.

Jak jsem zmínila, můj otec, František 
Ptáček, byl velký fotbalový fanda, a své 
vzpomínky na blatenský fotbal popsal 
dost podrobně v Blatenských listech z 24. 
1. 2004. Ve svém textu se tehdy otec zmínil, 

že je velká škoda, že se nezachoval nějaký 
archiv původního blatenského klubu. Jak 
jsem pochopila z několika posledních čísel 
BL, archiv se přece někde objevil a jeho 
údaje velice detailně popisuje Pepík Ča-
dek. Vzpomínám si na své prázdninové 
pobyty v Blatné u prarodičů, že v pro-
tějším nádražním domě byla spousta 
dětí, z nichž několik patřilo mezi Čadky, 
myslím, že 2- 3 kluci a děvče. Pokud je 
autor článků o blatenském fotbale někdo 
z nich, moc mu gratuluji, že archivní 
materiál zpracoval.

Milena Černá (Ptáčková)

13. ročník Školního plesu pořádaného SRPŠ při ZŠ J. A. Komenského
V sobotu 22. března se konal již 13. ročník 

Školního plesu v prostorách Komunitního 
centra v Blatné za účasti 110 dětí, který stejně 
jako v minulých letech uspořádalo SRPŠ při 
ZŠ J. A. Komenského. Moderování plesu 
se letos ujaly žákyně 8. třídy Karin Kučová 
a Nela Šampalíková. Ples zahájili účastníci 
tanečních kurzů ladným anglickým Waltzem. 
Poté se již rozezněly první tóny hudební sku-
piny GREP, pod vedením pana učitele Karla 
Pičmana z místní základní umělecké školy, 
která se po celý večer mohla těšit z plného 

tanečního parketu. Podobně jako v loňském 
roce nám v 19. hodin ples obohatila módní 
přehlídka, která byla letos inspirovaná tem-
ným vesmírem a hvězdami. Mladé slečny 
předvedly překrásné společenské šaty vhodné 
jak do tanečních, tak i na jiné společenské 
události. Šaty pro tuto přehlídku zapůjčil salon 

Elliter paní 
M a r c e l y 
Cibulkové. 
M o d e l k y 
nalíčila té-
m a t i c k y 
Tereza Ul-
d r i c h o v á 
a o zajíma-
v é  ú č e s y 

k této fashion show se postarala kadeřnice 
paní Alena Šmatová. Choreografi i módní pře-
hlídky, včetně speciálního nasvícení sestavila 
taneční lektorka Broňa Winklerová. Kolem 20. 
hodiny pak vystoupili taneční mistři manželé 
Winklerovi, kteří již 5. rokem vedou taneční 
kurzy v Blatné a spolu s absolventy tanečních 
kurzů předvedli ukázku ladného vídeňského 
valčíku. Následně ověřili hravou formou 

několika otázek, že žákům nejsou základy 
společenského chování vůbec cizí, což se 
projevilo i na zdárném průběhu celé akce. Na-

konec vyzvali i teenagery, aby si spolu s nimi 
vyzkoušeli výuku latinskoamerických a stan-
dardních tanců. Bylo hezké sledovat, jak se 
se zaujetím zapojili téměř všichni. V poslední 
pauze následovalo všemi očekávané losování 
tomboly. Pořadatelé vylosovali 25 krásných 
cen. Dalších 50 cen vyhráli žáci ve vydávací 
tombole. Letošní volba královny a krále plesu 
byla velmi náročná, neboť účastníci plesu si 
letos dali opravdu záležet. Mladé slečny měly 
překrásné šaty i účesy a chlapci si taktéž dali 
záležet s volbou vhodného společenského 
oblečení. Po zhodnocení veškerých kritérií 
SRPŠ zvolilo královnou školního plesu 2025 
Sandru Zdvořáčkovou ve slušivých bílých 
šatech a králem se pro letošní rok stal Jan 
Mývalt ve slu-
šivém modrém 
obleku s motýl-
kem. Královna 
obdržela kromě 
šerpy a koruny 
krásnou kyti-
ci a dort, pro 
krále plesu byl 
připravený dort 
a balíček uze-
nin. Za všechny 
ceny věnova-
né do tomboly 

školního plesu 2025 velmi děkujeme a kon-
krétní sponzory uvádíme níže. Po celý večer 
mohli účastníci plesu hojně využívat foto 
koutek. O fotodokumentaci průběhu plesu 
se letos postaral Sebastian Vaníček (IT servis 
Blatná), děkujeme. Třináctý ročník Školního 
plesu se vydařil, tančilo se až do samého 
konce a úsměvy na tvářích mládeže nám byly 
tou nejlepší odměnou. 

Tímto bych chtěla velmi poděkovat všem 
rodičům, kteří se podíleli na přípravě plesu, 
sponzorům, tanečním mistrům a tanečníkům, 
kapele GREP a jejich hostům, zvukaři, obslu-
ze Andrejce a Natálce a dalším zúčastněným. 
Byli jste skvělí!!! Doufáme, že jste si všichni 
ples užili a budete se spolu s námi těšit na dal-
ší, již 14. ročník.

Za SRPŠ Mgr. Jiřina Uldrichová
(předsedkyně spolku)

Sponzoři Školního plesu 2025
Město Blatná, Sebastian Vaníček - IT 

servis Blatná, lékárna Arnika, ZD Bělčice, 
COOP Jednota Volyně, Kosmetické studio Z - 
Kateřina Zachová, Kosmetický salon Viollete 
- Jana Křemenová, Šikland – zábavní park, 
Restaurace Beránek, Elektro Němcová, Ex-
pert Elektro Jankovský, Zelenina Jiří Šourek, 
Caff é Grande, Masáže Harmonie – Andrea 
Mašková, Lyckeby culinar a.s. - horažďovice  
Kadeřnický salón Hana Vrbská, DH Hair 
- Dagmar Holubová, Papírnictví Šišková, 
U Mlsouna, Kadeřnický salón Alena Šmatová, 
Květiny Helena Šourková, Elliter - Marcela 
Cibulková, Beads by Eve - Eva Koubková, 
Písecké lůžkoviny, Klenot M&M - Milena Au-
gierová, KarBike SPORT- Pavel Karban, Šití 
Daniela - Daniela Poskočilová, Svíčky - Vosky 
od Veru - Veronika Bednářová, Kadeřnictví 
Nad Lomnicí Blatná, Květiny Kopretina - 
Andrea Šmídová, BEZobalu - Kateřina Uld-
richová, Kulturní kavárna Železářství U Šulců 
s.r.o., Kulturní plantáž Blatná, Zámek Blatná, 
Kadeřnický salón Martina Červená, DURA  
Automotive CZ k.s., Restaurace V Sokolovně, 
Martin Hájek – rekonstrukce bytů, Marcela 
Hájková, Sladká Švadlenka
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Fotoklub KAMFO
Fotoklub KAMFO (KAMera a FOtogra-

fi e) byl založen prvními nadšenci již v roce 
1956 a v roce 2025 tak oslaví své 70. výročí. 
Od té doby se v něm vystřídalo velké množ-
ství amatérských fotografů. Hlavní činností 
fotoklubu je jak vzájemná výměna zkušeností 
a hodnocení fotografi í, tak i pořádání soutěže 
a výstavy prací amatérských fotografů - ma-
pového okruhu Blatenská růže. V letošním 
roce proběhne již 43. ročník.

Jiné kulaté výročí, 50. let od založení foto-
klubu, bylo impulsem ke zrodu Blatenského 
fotofestivalu, který každoročně představuje 
tvorbu profesionálních i amatérských fotogra-
fů - první ročník se podařilo uspořádat v roce 
2006, a v roce 2025 se tak festival dočká též 
jubilejního, již 20. pokračování.

Obě akce mohou proběhnout nejen díky 
nezištné práci členů fotoklubu, ale také díky 
podpoře Kulturní plantáže Blatná (Měst-
ského úřadu v Blatné) a sponzorů. Děkujeme.

Další naší společnou činností je pořádání 
klubových výstav, setkání zástupců fotoklubů 
a fotografi cké semináře. Pravidelně pořádáme 
klubovou výstavu ve stálých výstavních pro-
storách v předsálí blatenského kina.

V letošním roce si dovolíme uctít tato 
výročí klubovou výstavou ve spolupráci 
s Kulturní kavárnou Železářství u Šulců, která 
nám poskytla prostory k představení tvorby 
jednotlivých členů fotoklubu. Začínáme 23. 
dubna 2025, a to výstavou Markéty Tuháč-
kové. Koná se spolu s dalšími výstavami 
v prostorách kavárny, na které Vás též zveme.

V průběhu letních měsíců nám propůjčí 
Kulturní plantáž galerii v Íčku, kde si dovo-
líme rozšířit naše portfolio o další fotografi e. 
Předvrcholem sezony oslav pak bude společná 
výstava fotoklubů zúčastněných v Blatenské 
růži, jejíž přehlídku budete moci zhlédnout 
v kontribuční sýpce (špejcharu) u rybníka 
Přední Topič v průběhu několika srpnových 
víkendů. A vrcholem sezony bude Blatenský 
fotofestival, který proběhne v září a který snad 
není třeba ani představovat.

Na všechny akce a jejich termíny najdete 
pozvání v Blatenských listech, kulturním 
kalendáři, plakátech ve vývěskách… Takže 
kdo chce, kulturu si jistě najde.

Závěrem bych chtěl za fotoklub vyzvat 
občany Blatné i přilehlých obcí, pokud někdo 
máte doma po rodičích, prarodičích nebo 
známých nějakou zmínku, dokument či foto-
grafi e členů bývalých, případně příběh, sdělte 
nám to: fotoklubkamfo@seznam.cz, případně 
zaneste do obchodu Makofoto, rádi bychom si 
udělali kopii, protože náš archiv spolu s vět-
šinou dokumentů vzala povodeň v roce 2002. 
Děkujeme za ochotu a spolupráci.

Za fotoklub Kamfo Michal Dvořák
A závěrem krátká vzpomínka Kamily Bern-
dorff ové…

Pokud vím, tak počátky fotoklubu sahají 
do roku 1956. Povodeň v roce 2002 vzala 
klubový archiv, a tak kontury zůstávají po-
někud zamženy. Mezi zakladatele jistě patřil 
pan Karel Vrbský, který tehdy působil v Tesle. 
Klub získal záštitu organizace nazývající se 
Osvětová beseda. Můj otec, lékárník Zde-
něk Berndorff , ve fotoklubu aktivně působil 
a později bylo jaksi samo sebou, že při studiu 
na Pražské fotografi cké škole se stanu členkou 
i já. Pamatuji se na několik výrazných foto-
grafi ckých osobností z tehdejší doby: Karel 
Čampulka, Bedřich Husák, Pavel Hanzlík, 
Jirka Voráček, Zdeněk Malina, Václav Kozlík, 
Pavel Bartůšek, ? Mareš... Bylo jich určitě 
daleko více a snad by si někdo z pamětníků 
vzpomněl na další.

Pamatuji se i na dobu, kdy vznikl náš 
mapový okruh Blatenská růže, který nám 
umožňoval kontakty s tehdy velmi rozsáhlou 

sítí fotoklubů po celé republice. Jsme rádi, 
že se nám stále daří i v této hektické době 
mapový okruh pořádat a zprostředkovat tak 
blatenské veřejnosti ukázku české amatérské 
fotografi e.

Po změně společenských poměrů jsme pod 
tehdejším vedením fotografa Jana Týce navá-
zali spolupráci s fotoklubem z partnerského 
francouzského města Sarge les Le Mans.

Členská základna fotoklubu se postupně 
omlazovala a i kvalita prací vyžadovala větší 
rozhled v nově se formujících perspektivách 
výtvarné fotografi e. V rámci 50. výročí klubu 
jsme využili kontaktů tehdejšího člena, stu-
denta Institutu tvůrčí fotografi e při Slezské 
univerzitě, Pavla Štěrby a uspořádali v jed-
nom termínu hned několik výstav a přednášek 
s celkem hvězdným obsazením, účastí řady 
špiček české výtvarné fotografi e i vzácných 
hostů. Tento počin byl prvním Blatenským 
fotofestivalem. Tehdy Kamfo, již pod ve-
dením Jaroslava Kortuse, dostalo úžasnou 
šanci zapůsobit významnou měrou v oblasti 
evropské výtvarné fotografi e. Znamenalo to 
ale obrovské nasazení celé členské základny.

Dařilo se a Blatenský fotofestival, or-
ganizovaný několika nadšenci, získával 
neuvěřitelný ohlas u profesionálů, studentů 
fotografických škol, profesorů i odborné 
veřejnosti. Je ale pravdou, že po několika 
letech potřeba profesionalizace začínala být 
nutností. S nástupem reorganizace a nového 
vedení centra kultury se velká část organizace 
naštěstí přesunula na profesionály a úloha 
Kamfa je víceméně toho času odborná.

Kamila Berndorff ová

První záznam o Blatenské růži-výsledky

Plakat prvni fotofestival 2006
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Velikonoční výstava 
Ve dnech 10. a 11. dubna proběhla u nás v ZŠ TGM 

v Blatné tradiční Velikonoční výstava, která opět potěšila nejen žáky, 
ale i širokou veřejnost. Celou akci zahájila paní ředitelka Zdenka Dvo-
řáková spolu s panem místostarostou Pavlem Ounickým. Atmosféru 

slavnostního zahájení krásně 
podtrhlo vystoupení dětí třídy 
II. A pod vedením paní učitelky 
Pavly Fousové. Jejich pásmo 
básniček a písní bylo doplněno 
jemným hudebním doprovodem 
paní učitelky na kytaru a paní 
vychovatelky Eriky Radilové 
na housle. 

Návštěvníci výstavy si moh-
li prohlédnout i zakoupit nepře-
berné množství velikonočních 
dekorací, které žáci vytvořili 
z nejrůznějších matriálů. Také 

letos jsme měli bohatou nabídku výrobků od šikovných rodičů a praro-
dičů našich žáků. Velice nás těší naše dlouhodobá spolupráce. Barevná 
vajíčka, zajíčci, věnce i jarní květinové motivy doslova rozzářily školní 
halu a přinesly k nám do školy tu pravou sváteční náladu.

Velmi nás potěšila návštěva dětiček z místních mateřských školek, 
které si výstavu s nadšením prohlédly. Obzvlášť milá byla také návště-
va klientek z domova pro seniory, s nimiž škola dlouhodobě udržuje 
přátelské vztahy. Setkání generací uprostřed barevných velikonočních 
výrobků přineslo mnoho úsměvů a hezkých okamžiků. 

Děkujeme všem, kteří se na přípravě výstavy podíleli, všem, kteří 
se k nám přišli podívat a těšíme se na další společné akce, které spojují 
nejen školu, ale i celé naše město. 

Zuzana Voračková

Velikonoční tvoření v městské knihovně
V úterý 8. 4. navštívili žáci prvních tříd Městskou knihovnu Blatná, 

kde pro ně byl připraven pestrý program s velikonoční tematikou. Děti 
si nejen rozšířily své znalosti o velikonočních tradicích, ale také se 
zapojily do zábavné hry a kreativního tvoření.

Úvod patřil besedě na téma Velikonoce. Paní knihovnice dětem 
vyprávěla o původu svátků jara, jejich symbolech a zvycích, které se 
s nimi pojí. Děti se dozvěděly například, proč se peče mazanec, co 
znamenají jednotlivé dny velikonočního týdne nebo odkud pochází 
tradice pomlázky. Nechyběly ani ukázky tematických knížek, které si 
děti mohly prohlédnout.

Po besedě následovala pohybová hra s názvem Hrábě, při které 
si děti procvičily postřeh, rychlost i týmovou spolupráci. Všichni se 
do hry s chutí zapojili a na tvářích malých školáků nechyběl úsměv 
ani nadšení. Závěr návštěvy patřil tvořivé dílně, ve které si každý 
vyrobil vlastní velikonoční kraslici z papíru. Děti si mohly vybrat 
barvy i vzory, a výsledkem byly originální a barevné výtvory, které 
si hrdě odnesly domů.

Celé dopoledne se neslo v příjemné atmosféře a dětem přineslo 
nejen nové poznatky, ale i spoustu radosti a inspirace. Děkujeme 
paní knihovnici za krásně připravený program a těšíme se na další 
společná setkání.

Mgr. Eva Vonášková

Návštěva Muzea středního Pootaví – 
velikonoční tvoření

V pátek 28.3. 2025 jsme jeli se třídou 3.B na školní exkurzi do Stra-
konic. Naším cílem bylo Muzeum středního Pootaví, kde na děti čekal 
zajímavý program s tvořivou dílnou a tematickou velikonoční expozicí.

Nejprve se děti zapojily do tvůrčí práce. Vyráběly si „kouzelnou“ 
kuličku, ze které vyroste po zasazení luční kvítí. Děti pracovaly s nad-
šením a radostí. Výsledek si odnesly domů jako dáreček pro rodiče.

Následovala prohlídka výstavy, kde nás čekala ukázka tradičních 
řemesel. Součástí programu byla i možnost se zapojit do této výsta-
vy – děti si mohly vybarvit vlastní malé obrázky, které pak vystavily 
do expozice.

Výlet byl přínosný – děti si rozšířily své znalosti o tradičních 
řemeslech a zároveň se kreativně vyjádřily.
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Úspěch na krajském kole v anglické 
konverzaci

Na začátku dubna proběhlo v Českých Budějovicích krajské kolo 
anglické konverzace. Naši školu reprezentovala Adéla Sedláčková (7. 
B ), která do krajské části soutěže postupovala jako vítězka z okresního 
kola ve Strakonicích. Adéla se v kraji umístila v kategorii 6. a 7. tříd 
na úžasném 3. místě! Gratulujeme ke skvělému výsledku!

Mgr. Martina Kortusová
učitelka anglického jazyka

Žáci ve fi nančně-vědomostní soutěži uspěli
Česká bankovní asociace spolu s Evropskou bankovní federací 

uspořádala letos již deváté národní kolo studentské fi nančně-vědo-
mostní soutěže European Money Quiz (EMQ), která je určená 13 až 
15letým. Do soutěže se registrovalo více než 420 tříd základních škol 
a víceletých gymnázií z celé ČR.

Mottem letošního 
ročníku celosvětové fi -
nančně vzdělávací akce 
Global Money Week 
bylo „Chytrý dnes, bo-
hatý zítra“. V České 
republice soutěž EMQ 
probíhá ve třech fázích. 
Nejprve jako soutěž 
v rámci jednotlivých 
tříd, následně se dva 
nejlepší žáci z každé 

zapojené třídy zúčastní národního kola soutěže. Účastí v soutěži si 
žáci prohloubili své znalosti o osobních fi nancích, ekonomice a mož-
ných rizicích, což je klíčové pro úspěšné řízení každodenních výdajů, 

řešení souvisejících výzev, odhalení případných podvodů a budování 
své budoucnosti.

Žáci z devátého ročníku Matěj Burda a Štěpán Bulka se umístili 
28. 3. 2025 na krásném 155. místě v národním kole této soutěže. 
Gratulujeme a věříme, že se budou mottem řídit.

Ing. Mgr. Ivana Matějovicová

Preventivní akce e-DUHA
V dubnu proběhly na naší škole ve 3. – 5. ročníku preventivní 

akce od společnosti e-DUHA pod vedením odborného lektora Ludvíka 
Hanáka. Programy se týkaly prevence v oblasti sociálních sítí a online 
závislostí.

Třídní učitelé si nejčastěji vybrali pro své žáky program Tik-Tok, 
Youtube a jejich rizika, který byl zaměřen na děti jakožto uživatele 
těchto sociálních sítí, 
rizika jejich užívání 
a zveřejňování videí 
nebo také aktuální hroz-
by, s kterými jsou tyto 
sítě spojeny.

Dalším programem, 
který proběhl, byly Ne-
bezpečné výzvy v on-
line světě. Žáci byli 
seznámeni s existující-
mi rizikovými výzvami a jejich riziky a samozřejmě také možností, 
jak těmto výzvám čelit. Třetím programem byla Rizika online her, 
při kterém byli žáci informováni o kladech a záporech těchto her, 
nebezpečích spojených s herní závislostí nebo také placenými hrami.

Všechny programy doprovázely poutavé prezentace a bylo vidět, 
že tato témata žáky zajímají, neboť sami aktivně přidávali své postřehy 
k tématům.

Mgr. Ondřej Kočovský, Školní metodik prevence

SLUNCE, SENO, SEDLICE
N Á M Ě S T Í  T G M   V E  1 4  H O D I N

S p o l e k  p r o  z a c h o v á n í  t r a d i c  S e d l i c e
s r d e č n ě  z v e  n a  

P O  Ú V O D N Í M  V Y S T O U P E N Í  B U D E  N Á S L E D O V A T  P RŮV O D

A L E G O R I C K Ý C H  V O Z I D E L  P O  T R A S E :  N Á MĚS T Í  T G M  -

B I C A N O V A -  H A V L ÍČK O V A  -  Z A H R A D N Í  -  U  K I N A  -

K O M E N S K É H O  -  K O S T E L N Í  -  P A L A C K É H O  -  N Á D R A Ž N Í  -

S Í D L I Š TĚ  I I . -  N Á D R A Ž N Í  -  P A L A C K É H O   -  N Á MĚS T Í  T G M

1.května 2025

P R V O M Á J O V É  O S L A V Y

M O Ž N Á  P Ř I J D E  I  Z D E N Ě K  T R O Š K A

S p o ll l i cc ee

P R V O M Á J O V É O S L A V Y

-

Í -

G MG M

M�sto Sedlice Vás srdečn� zve  

na divadelní p�edstavení  

KLÍČE NA NED�LI 
24. KV�TNA  

19HOD 

SOKOLOVNA SEDLICE 
VSTUPNÉ 200KČ 

P�edprodej vstupenek na m�stském ú�ad� v Sedlici 
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Vinaři květen oblékají do růžova
Perex:

Prvního května se slaví různé svátky. Vinaři si jej ale vybrali jako svátek růžového vína. Ne 
jen prvního, ale i po celý měsíc pořádají různé akce zaměřené na růžová vína. Obliba tohoto 
vína však poslední dobou klesá. Vytlačují ho „bublinky“.

Největší boom ve výrobě potažmo oblibě 
růžových vín byla druhá polovina minulého 
desetiletí.V roce 2017/18 využili moravští 
a čeští vinaři až 11% vinné révy z celkové 
produkce na výrobu růžových vín. Přibližně 
od roku 2021 se to ustálilo jen na 5%. „Není se 
čemu divit, v posledních letech je na světovém 
trhu přebytek vína a červeného, tedy i růžového 
obzvláště,“ říká výkonný ředitel Svazu vinařů 
ČR Martin Půček. S tím souhlasí i ředitel Vi-
nařského fondu Zbyněk Vičař. Ale upozorňuje, 
že na poklesu zájmu o růžová vína má velký 
vliv i stoupající zájem o lehká per-
livá vína. Podle něj je to segment, 
který oslovuje přibližně stejný typ 
konzumentů. „To neznamená, že se 
zhoršila kvalita moravských a čes-
kých růžových vín. Počet zlatých 
medailí ze zahraničních soutěží 
ukazuje pravý opak,“ dodává.

Kvalita
Podle odborníků právě se-

vernější poloha Česka dává šanci 
našim vinařům dobýt vrcholky 
světové kvality v růžových vínech. 
„Jsme severní stát a tak máme 
velkou ovocnost. To znamená, že 
máme bez ohledu na ročník vyšší 
obsah kyselin, které dodají vínu 
ovocnou chuť a svěžest,“ říká Jiří Hort, vinař 
a velký průkopník a propagátor růžových 
vín. Ale není to jen chladnější klima, ale 
i odrůdová rozmanitost. Pro výrobu rosé se 
nejlépe hodí Svatovavřinecké, Zweigeltrebe 
nebo Cabernet Sauvignon. Pro výrobu klaretu 
Frankovka či Pinot Noir. Neznamená to ale, 
že z jiných odrůd nelze vyrobit výborné rosé 
či klaret. Růžové víno není určeno přímo 
k archivování. Mělo by se pít mladší, dokud 
má svěží ovocnou chuť a vůni. Nejlépe do tak 
dvou let od sklizně. Ale jsou vinaři, kteří vyrá-
bí růžová vína například v pozdním sběru a ty 
lze konzumovat i po pětiletém stání.

Růžová vína se chlubí celou škálou ba-
revných odstínů a chutí - závisí to na zvolené 
odrůdě hroznů a technologii jejich zpracování 
a tak podobně. 

Výroba
Výroba růžového vína je v podstatě 

složitější a náročnější než výroba bílého 
a červeného. 

Růžového vína lze dosáhnout několika 
způsoby. Nejstarším je společné zpracování 
bílých a modrých hroznů. Takto to praktiko-
vali z různých důvodů menší vinaři od dob 
starověku až v podstatě do dneška. Přesto se 
moc nedoporučuje a ani nevyužívá. 

Další je smíchání bílých a červených vín. 
Ale v dnešní době se při tomto způsob výroby 
nedoporučuje a případně zakazuje používat 

název růžová vína. Výjimkou je pouze výroba 
některých sektů. Je až s podivem, že u obec-
né veřejnosti stále přetrvává domněnka, že 
růžové se vyrábí tímto způsobem. Je to neo-
podstatněná pověra, se kterou naši vinaři stále 
musí zápasit. Přitom konkrétně na Moravě 
a v Čechách tato výroba nemá žádnou tradici. 

Nejčastěji využívanou technologií je vý-
roba z odrůd modrých hroznů metodou krát-
kého naležení rozemletých hroznů (rmutu). 
Rmut z modrých hroznů se nechává naležet 
zpravidla jen krátce (čtyři až šest hodin), aby 

se ze slupek uvolnilo pouze málo červeného 
barviva. Pak se mošt od slupek oddělí a dále 
je s ním nakládáno stejně jako při výrobě 
bílého vína. Svěžest, kterou od růžového 
očekáváme, vyžaduje potřebný podíl kyselin. 
A ty zráním hroznů ubývají. Navíc čím vyšší 
je cukernatost použitých hroznů, tím se barva 
vína posouvá do nahnědlých tónů. 

Další dva způsoby jsou sice méně využí-
vané, ale zcela rovnocenné s předchozím. Je to 
přímé lisování a takzvané krvácení z hroznů. 
První metoda spočívá v lisování celých hroznů 
nebo bobulí pomocí jemných tlaků. Z takto 
připravených moštů většinou vznikají vína 
světlejší, často se šedavým nádechem. 

Při použití vyšších lisovacích tlaků mají 
tato vína až lososový odstín, a pokud je víno 
nazrálejší, dosahují až barvy cibulové slup-
ky. Této technologie se používá při výrobě 
klaretů.

Druhý způsob využívá vlastní váhy zra-
lých hroznů. Hrozny se nasypou do kádě, 
vlastní vahou se bobule naruší a vytékající 
šťáva (samotok) se zpracovává na víno. Mošt 
a slupka jsou v kontaktu a vinař ukončí proces 
ve chvíli, kdy odtékající mošt dosáhne poža-
dované barvy. Po vykvašení vzniká obvykle 
víno narůžovělé, popisované jako pivoňkové, 
meruňkové a podobně.

Historie
První zmínky pochází již od Hippokrata, 

tedy zhruba z roku 400 př.n.l. Tato lékařská 

legenda nabádala své pacienty ke konzumaci 
svěžího a lahodného vína světle červené bar-
vy, které bychom dnes mohli nazvat růžové. Je 
také známo, že Římané většinou hrozny příliš 
netřídili, takže je předpoklad, že konzumovali 
především vína více-méně zabarvená. 

Ve středověku nebyla červená vína příliš 
v oblibě, ale církev a šlechta jejich výsadbu 
podporovala. Na vinicích se tak vysazovaly 
společně odrůdy Rulandské modré a Ruland-
ské šedé, které daly  vznik vínům světlejší 
barvy. 

V některých pramenech z počátku sedm-
náctého století jsou dokonce defi novány čtyři 
barvy vína: bílé, klaret (světlé), červené (rudé) 
a tmavé (černé).

V českých zemích výroba vín zabarve-
ných do růžova probíhala již v 16. století. 

Tenkrát se nejčastěji kromě odrůd 
pro bílá vína vysazovaly modré 
odrůdy Rulandského a později 
také Frankovka a Modrý Por-
tugal. Tehdy růžové vznikalo 
v podstatě nechtě. Drobní vinaři 
se smíšenou výsadbou totiž byli 
odkázáni lisovat své nadrcené 
hrozny na obecních lisech nebo 
u vlastníků rozlehlých vinic. 
V důsledku dlouhého čekání tak 
jejich drť ze směsi hroznů bílých 
a modrých dávala možnost vzniku 
moštu zabarveného právě do růžo-
va. Jelikož datum sklizně byl dán 
výnosem takzvaným ohlášením 
otevření hory, mnohdy po ode-
vzdání desátku vinaři nezbylo nic 

jiného než ne zcela dozrálé modré hrozny 
smíchat s bílými.

Pojem „růžová vína“ se začal užívat teprve 
v nedávné historii. V minulosti si rosé získala 
jiná pojmenování. Na Moravě byla známa pod 
lidovým názvem „ryšák“. V Čechách se zase 
růžovým vínům přezdívalo „růžák“.

Vlastimil Poliačik

Největší akce v rámci svátku růžového vína se již tradičně koná prvního 
května na pražském hradě v prostorách Svatováclavské vinice. Letos 

se svými „růžovky“ pochlubí na dvacet vinařství. Ani Blatná nezůstává 
pozadu a vinotéka Kaplanka od prvního května opět chystá speciální 

nabídku růžových vín.

Letošní máj - v Kaplance ráj
začátek května vyhrazen
RŮŽOVÝM VÍNŮM.

Kdo má růžovky rád, může se těšit, 
kdo ještě váhá, ať přijde vyzkoušet !  

K ochutnání je připraveno 11 různých 
vín, většinou moravských.

Otevřeno bude 1.5. - 4.5. a 7.5. - 11.5., 
vždy od 10 hod do 17:00.

Pokračovat budeme celý květen, 
přidáme samozřejmě i bílá a červená 

vína. Kdo bude chtít ochutnávat 
a vybírat, může využít připravenou 

akci : 8 vzorků (podle vlastního výběru) 
za pouhých 99,- Kč.

Tak se zastavte, možná bude už i víno 
letošního roku, věnované růži Máňa 

Böhmová. Máme se na co těšit !!!
Všichni  jste vítáni .
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Kulturní
kalendář

Pěstujeme 
kulturu

26. 4. 20–24 h  
Studentská párty
Komunitní centrum, velký sál 

1. 5. 12 h  

7. 5. 16.30 h 

Komunitní centrum, ateliér 

8. 5. 13.30 h 
 

8. 5. 14 h  

Program: 
14–17 h
Dance by Lion´s 
14 h
H Band
14.50 h
Dance by Lion´s
15 h
The Dixie Hot Licks
15.50 h
Dance by Lion´s
16 h
Rozhlasový Big Band Gustava Broma
17.30 h 

25. 4. 20 h 

30. 4. 19 h 

2. 5. 20 h  

7. 5. 19 h 

9. 5. 20 h 

 

 

2. 5.–30. 5. 

 

 

 

6. 5. 16 h  

 

26. 4. + 29. 4. 

26. 4. 10 h 

Komunitní centrum, velký sál

10 h

11.30 h

29. 4. 18 h

26. 4. 13 h 
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7. 4.–7. 5. 2025 

 

1. 4–29. 6.  

8. 4.–15. 6. 
 

 
 

 

23. 4.–25. 5. 

 

23. 4.–1. 6. 

5. 5.–5. 6. 

9. 5.–27. 8.  

24. 5 18 h 

 

24. 5.
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p o r tp o r t

ČASOVÝ ROZVRH
dospělí (a dorost)

9.00 start 3 000 m všechny
 kategorie

9.20 start 5 000 m všechny
 kategorie

10.00 start 10 000 m všechny
 kategorie

ČASOVÝ ROZVRH
děti

11.00 nejmenší chlapci
11.05 nejmenší dívky
11.10 předškoláci chlapci
11.15 předškolačky dívky
11.20 přípravka žáci
11.25 přípravka žákyně
11.30 nejmladší žáci
11.35 nejmladší žákyně
11.40 mladší žáci I.
11.45 mladší žákyně I.
11.50 mladší žáci II.
11.55 mladší žákyně II.

MEMORIÁL 
JANA JANOVSKÉHO

TJ Sokol Blatná zve všechny
příznivce běhu na tradiční

   
             

v přespolním běhu zámeckým parkem v sobotu
10. května od 9.00 hodin 

Kuželkářské 
zpravodajství

Posledními dvěma zápasy v divizi a kraj-
ském přeboru skončila sezóna týmových 
soutěží.  Dohráno ale ještě není, přichází čas 
pro turnaje a mistrovství republiky.

Áčko – Divize jih
Áčkaři v sobotu 12. dubna odehráli závě-

rečné utkání sezóny, kdy v sestavě D. Lexa, 
L. Drnek, B. Svačinová, J. Vokurka, F. Che-
níček a V. Kobliha přivítali na své kuželně již 
jisté vítěze soutěže z Dačic. Ti prokázali své 
kvality, když se na začátku dostali do vede-
ní, které již nepustili. Blatná prohrála 1:7 se 
skóre 3411:3497 poražených kuželek. Čestný 
bod získal F. Cheníček, a to ve fantastickém 
výkonu 630 kuželek.

V konečném pořadí obsadilo Áčko krásné 
3. místo, což předčilo předsezónní očekávání. 
Podrobné shrnutí sezóny přineseme v jednom 
z dalších vydání BL.

Béčko – Jihočeský KP2
Tým působící v krajské soutěži hrál 11. 

dubna ve Slavonicích ve značně improvizo-
vané sestavě, když nastoupili M. Sitter, R. 
Cheníček, J. Pýcha, M. Rozhoň, K. Baťková 
a O. Fejtl. Proti domácím, kteří tímto zápasem 
stvrdili postup do vyšší soutěže, neměli příliš 
šancí a prohráli 1:7 a 2544:2782 kuželek. 
Výbornou formu z posledních zápasů ukázal 
M. Rozhoň (464), který zároveň zachránil tým 
od nepopulárního kanára.

Blatenská 120
V plném proudu je další ročník turnaje 

dvojic s názvem Blatenská 120. Letos je 
zařazen do kvalifi kace na MČR dvojic, což 
přilákalo ke startu několik zvučných jmen. Již 
padl ženský rekord kuželny (nově na hodnotě 
641), v akci byli také hráči z nejvyšší německé 
či rakouské mužské ligy. Zúčastnit se může 
kdokoliv, stačí se pouze přihlásit na webových 
stránkách oddílu. Turnaj probíhá do 4. května.

Následovat bude tradiční turnaj čtveřic 
neregistrovaných.

Mistrovství Česka žen v Blatné
Již o tomto víkendu proběhne na blatenské 

kuželně významná akce. Zavítají sem nejlepší 
kuželkářky v rámci Mistrovství Česka žen. 
V sobotu od 8:00 postupně v rámci kvalifi kace 
nastoupí celkem 40 hráček. Do nedělních 
bojů, které začínají také v 8:00, postoupí 20 
s nejvyššími výkony. Přijďte se podívat, v akci 
budou vítězky Ligy mistryň i medailistky 
z ME a MS.

O následujícím víkendu se 
na mistrovství dorostenek v Tá-
boře představí i blatenská trojice 
K. Baťková, M. Kalousová a B. 
Svačinová.

Za Kuželky TJ Blatná Lukáš 
Drnek
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Pelotonu 160 cyklistů požehnal v Buzicích feldkurát
Buzice - Obec nedaleko Blatné žila onu 

prosluněnou sobotu naplno 14.ročníkem 
„Odemykání cyklistických studánek na Bla-
tensku“. Tomu od prvopočátků poskytuje 
zázemí s veškerým komfortem staročeský 
hostinec „U Čiláka“ a jeho prostorný dvůr. 
Příjemné,doslova „vymodlené“ počasí, při-
lákalo do Buzic úctyhodných 160 cyklistů ze 
širokého okolí. Čekala na ně osmnáctikilome-

trová trasa ve směru Buzice- Skaličany- Vah-
lovice- Střižovice- Chobot- Paštiky- blatenský 
špejchar a zpět do Buzic. 95% povrchu tvořil 
asfalt, zbytek úhledná polní cesta. Součástí 
okruhu byly dvě „horské prémie“, které řádně 
prověřily fyzickou kondici účastníků cyklo-
turistické akce. „Bez nich by taková jízda 
„nudila“, usmál se na startu před hostincem 
„U Čiláka“ jeden z organizátorů - a pravdu 

měl! Kdokoliv se necítil na celou výměru, 
mohl si  libovolně z „porce“ ukrojit. Valná 
většina kolařů však této možnosti nevyužila.

„Co bůh řídí - dobře řídí!“
Poprvé v historii (nejen) regionální cy-

kloturistiky letos tady v Buzicích požehnal 
pestrobarevnému pelotonu na startu feldku-
rát, který jako by vypadl z románu „Osudy 
dobrého vojáka Švejka“. To byl samozřejmě 
účel, protože čtrnáctý ročník ohromně „vy-

O víkendu 12. a 13. 4. hrály čtyři týmy
Minipřípravka odehrála úspěš-
ně domácí turnaj.

Mladší žácí vyhráli v Suchdole 7:2
Béčko prohrálo v Prachaticích 2:4
Áčko vyhrálo v Prachaticích 6:3
O víkendu 19.-20.4. hrálo týmů pět
Přípravka odehrála úspěšně turnaj v Pracha-
ticích.
Mladší žáci vyhráli doma proti Blovicím 6:3
Starší žáci prohráli 1:5 v Suchdole.

Béčko v pátek prohrálo s Pískem 0:4 ale 
v neděli vyhrálo nad Pluhovým Žďárem 6:5
Áčko vyhrálo doma s Berounem, tím si zajis-
tilo výhru základní části 1.ligy 5:4 a o víkendu 
přivítá v domácí aréně soupeře z Brna. Zveme 
proto touto cestou všechny příznivce hokej-
balového sportu. 

V úterý 22. 4. se ozývaly z naší arény 
dětské hlasy. Uspořádali jsme turnaj ZŠ a MŠ.

Přihlásily se celkem čtyři školy. ZŠ JAK 
Blatná, ZŠ TGM Blatná, ZŠ Sedlice, ZŠ 
Bělčice.

Hráli jsme ve dvou kategoriích na malá 
hřiště. Během dopoledne dorazily i všechny 
blatenské mateřské školky. Pro nejmenší si 
trenéři připravili pořádnou rozcvičku a ná-
sledně hry s hokejkou a míčkem. Chtěla bych 
poděkovat všem zúčastněným a pogratulovat 
vítězům. A děkujeme, moc jsme si to užili.

Zdena Braunová

Mini přípravka B tým A tým

ZŠ TGM 
vítěz 

putovního 
poháru

V mladší kategorii získalo mužstvo ZŠ Sedlice 
zlaté medaile za první místoTurnaj

Foto: PK
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šperkovalo“ účinkování spolku „Švejků“ v ra-
kousko-uherských uniformách. Jeho chloubu 
představuje muzikantské těleso a repertoár 
prastarých „mocnářských“, ale i dalších ne-
smrtelných šlágrů.

P ř í t o m n ý 
feldkurát, občan-
ským jménem 
Přemysl Žemlič-
ka z Olomouce, 
je svými kama-
rády z „kumpa-
nie“ hodnocen 
jako „význam-
ná osobnost“. 
„Když jsme si 
před několika 
lety pořizovali 
vojenské unifor-

my C. a K. monarchie, došlo společníkům, že 
v našich řadách postrádají právě feldkuráta. 
A já dostal „befelem“ ujmout se tohoto posta-
vení. Chvíli se uvažovalo také o tom, že bych 
mohl zastávat roli rabína. Z toho nakonec 
sešlo. No a tak mi nakonec v Ostravě ušili 
na míru tenhle stejnokroj. Ale pozor - kvalitní 
materiál, čistý gabardén!“, zdvihá výstražně 
prst perfektně „oháknutý“ boží služebník.

Své poslání ale Přemysl Žemlička bere 
smrtelně vážně: „Já jsem věřící a soudím, že 
co bůh řídí - dobře řídí!  Takže i dnešní požeh-
nání tady na buzické půdě má svůj význam!“ 
Skutečností je, že se celá cyklistická akce 
obešla opravdu bez jediného úrazu a zapek-
litějšího technického problému. Pouze jeden 
kolař utrpěl na trase defekt duše a byl nucen 
svého ekologického „miláčka“ doprovodit 
do cíle pěšky.

Sám feldkurát také okruh poctivě ab-
solvoval a až na krátce zaseknutý řetěz si to 
moc užil. Když v závěrečné tombole vyhrál 
cyklistickou lahev, inspirovalo ho to k zajíma-
vému nápadu: „Příští rok ji tady v Buzicích 
naplním svěcenou vodou a jednotlivá kola 
před jízdou posvětím,“ říká odhodlaně. Prý to 
bude ve srovnání s „odvracením jedinců z tr-
nité cesty hříchu“ zanedbatelná služba dobru.

K „Čilákovi“ v mezinárodní sestavě
S uniformovanými nadšenci, jdoucími 

věrně ve stopách dobrého vojáka Švejka, 

se u příležitosti „Odemykání cyklistických 
studánek na Blatensku“ v Buzicích doslova 
„roztrhl pytel“. Dostaveníčko si „U Čiláka“ 
dalo hned dvacet stoupenců nejslavnějšího 
vojína monarchie. A to dokonce i s meziná-
rodním zastoupením. Za stoly uvnitř popu-
lární hospůdky usedl rovněž jeden maďarský 
„Švejk“ plus  šest hostů z Polska, kteří co 
do družné zábavy po ukončení odpoledního 
programu určitě nezůstali v ničem pozadu. 
„Jsme z Přemyšle. Cestovali jsme za vámi 
osm set kilometrů,“ hlásil v dobrém rozmaru 
„vrchní mluvčí“ polské družební delegace.

Členové atraktivního spolku, bohatě vy-
baveni hudebními nástroji (fl ašinet, akordeon, 
kytara, balalajka…), představovali po dojezdu 
všech cyklistů zpět k „Čilákovi“ významnou 
složku doprovodného pásma kultury a spor-
tu. Jejich pestrý repertoár nenechal nikoho 
z publika chladným. To ovšem nebylo nic 
proti tomu, jak to rozbalili uvnitř buzické 
hospůdky vpodvečer.  Přeplněný lokál doslova 
„šílel“ a staré i novější šlágry vyhecovaly 
přítomné také k tanci. Už dlouho nezažily zdi 
„Čilákovské“ tak mohutný až živelný „gejzír“ 
spontánní zábavy!

Vedle uší, jak už bylo uvedeno, si přišly 
na své určitě i oči. Na zakázku šité C. a K. uni-
formy měly svůj neodolatelný půvab a kouzlo. 
Pozornost si vysloužil logicky i vojenský 
prapor s rakouskou orlicí na žerdi. „My těch 
praporů máme několik. Je to výsledek „lidové 
tvořivosti“, vysvětloval Miloslav Kilián- bu-
zický rodák, dnes žijící v Praze.

Vedle ctihodného feldkuráta se do peloto-
nu na buzické návsi vmísilo ještě několik dal-
ších „Švejků“- cyklistů. A do pedálů šlapali se 
stejně zdravou chutí a vehemencí jako zpívali.

Legendární „Stará dáma“ TOUR de 
France bývá pravidelně zakončována slav-
nostním obloukem okolo pařížského náměstí. 
Něco podobného v malém měřítku se odehrálo 
tentokrát i v Buzicích, až na to, že ke slav-
nostnímu aktu došlo před zahájením akce. 
A tak jako výstřel z Aurory odstartoval útok 
na Zimní palác, buzický občan Miroslav Šů-
cha na „historickém“ kostitřasu sólově „svá-
tečním tempem“ objel před ostrým startem 
pelotonu střed obce s kapličkou. To stačilo, 
aby se stal hrdinou dne!

Skládačky a koloběžky 
Na trať 14.ročníku „Odemykání cyklis-

tických studánek na Blatensku“ nevyrazili 
jen klasičtí cyklisté. Několik odvážlivců 
zdolalo daný okruh na atypických dopravních 
prostředcích- socialistických „skládačkách“ 
bez přehazovaček a koloběžkách. Tím si už 
tak náročnou trasu ještě řádně „opepřili“. 
Zároveň ale také prokázali nemalou dávku 
houževnatosti a pevné vůle.
 (dokončení v příštím čísle).

V. Šavrda
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Soukromá ordinace fyzioterapie 
Individuální fyzioterapie dosp lých 

a d tí od 3 let
Tel. 602 439 086

www.fyzioterapieblatna.cz 
Adresa: Zahradnická 1078, Blatná 38801 

(budova Lékárna Arnika - bo ní vchod)

REALITY BLATNÁ – RNDr. PETR KERNDL
B. Němcové 29, 388 01 Blatná 

34 let praxe na realitním trhu!
Tel.: 604 518 400, 383 42 35 22

Všechny nabídky na: www.realityblatna.cz .
– HLEDÁME pro konkrétní zájemce další domy, chalupy, 

chaty, byty, pozemky, lesy … v jakékoliv lokalitě.
Nabídněte - RESPEKTUJEME VAŠI CENU!

Zajistíme Vám bezstarostný prodej. 
Prezentace na největších realitních serverech

a právní servis ZDARMA! Ocenění nemovitostí.
Smlouvy o převodu nemovitostí - darovací, kupní, směnné... 

Zavolejte k bezplatné konzultaci a využijte služeb nejdéle
působící realitní kanceláře v regionu. 

Vážíme si důvěry, kterou nám projevíte!

mobil: 605 463 400 ● email: hruby.elektro@gmail.com

Hajanka
výroba prošívaných přikrývek

a polštářů, čištění peří
Otevřeno:

Po - Út - ZAVŘENO
St  - Čt - 8.00-11.00
Pá - 14.00 - 17.00

Jinak možno po telefonické dohodě

Hajany 80  Tel.: 732 236 153 www.spanekvperi.cz
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BUĎTE SOUČÁSTÍ
STABILNÍ RODINNÉ
FIRMY
S BUDOUCNOSTÍ!

pfeifergroup.com /cs

We connect people,
nature and technology.

For better wood solutions.

Aktuálně volné pozice:
TRHANOV Obsluha linky / Elektrikář /
Řidič VZV

13. plat
25 dní dovolené
Přítomnostní prémie 1.000 Kč / měsíc
Stravenkový paušál
Příspěvěk na dopravu
Náborový příspěvek 12.000 Kč a mnoho dalšího

Neváhejte a přijďte se k nám osobně podívat.
Pohovory v Chanovicích probíhají každou středu v 9,00 hod.

ZAJÍMÁ VÁS, 
JAK TO U NÁS VYPADÁ?

NASKENUJTE QR KÓD.

PFEIFER HOLZ S.R.O.
TRHANOV 72
345 33 TRHANOV

PFEIFER HOLZ S.R.O.
CHANOVICE 102
341 01 HORAŽĎOVICE

IVANA ŠIMONOVÁ
TEL. 602 659 522
NABOR@PFEIFERGROUP.COM

MARIE CHMELÍKOVÁ
TEL. 379 414 013
NABOR@PFEIFERGROUP.COM

Aktkk uálnll ě vovv lnll é pozizz ce:
TRTT HAHH NOV Obsluha linky / Elektrikář /
Řidič VZV
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- VÝSTAVBA BYTOVÝCH I 
   NEBYTOVÝCH PROSTOR, NOVOSTAVBY
- REKONSTRUKCE VESNICKÝCH CHALUP,
   PAMÁTKOVÝCH OBJEKTŮ A RODINNÝCH DOMŮ
- ZEMNÍ A VÝKOPOVÉ PRÁCE BAGREM 
- KONTEJNEROVÁ DOPRAVA 

BLATNÁ

SpaceSolution s.r.o.
STAVEBNÍ SPOLEČNOST

info@spacesolution.cz +420 737 18 19 19
www.spacesolution.cz

  náhradní díly Škoda 
      + zahraniční vozidla
  autodoplňky, maziva, oleje
  výroba klíčů
  prodej vložek, zámků, kování
    sjednocování a oprava vložek FAB,
      TITAN
  elektrické a ruční nářadí
  vruty, šrouby, hmoždinky, kotvy

Provozní doba: Po-Pá 7.30 - 16.00
 So 8.00 - 11.00

J. P. KOUBKA 81, BLATNÁ
tel: 777 024 366, 383 422 111
e-mail: chvatalm@seznam.cz

Nová služba: broušení nožů, nůžek,
seker a dlát

 PROVÁDÍME VEŠKERÉ INSTALATÉRSKÉ  
A TOPENÁŘSKÉ PRÁCE 

 KOMPLETACE KOUPELEN 

Tepelná čerpadla   

Montáž kotlů     

    737 926 853 

ProdejProdej
štípaného 

palivového dřeva
délky 25, 30, 40, 50 cm

Možno i metrové.
Doprava možná 

za rozumné ceny 
(Březnice).

tel.: 723 964 176

Kontakt na tel.: 602112400, 602132227
e-mail: info@elektromontaze-blatna.cz

KUCHY KA- TESCOMA
u Beránka Blatná

nab íz í  nov

MOLITANOVÉ desky
200x100x10 200x100x3
200x100x5 200x100x1
200x100x4 a jiné......... 

 kuchy ské sedáky,
 P ÍSLUŠENSTVÍ K ZÁCLONÁM
 samolepící tapety,
 potahové látky - výb r ze vzorník
 výprodej kolejnic, koženky, garnýží, nábytkových 
úchytek

Otev eno:   po-pá - 9.00 - 16.00 hod.
                  so        8.30 - 11.30 hod.

tel. 773 605 204

Sháním mladého kohouta, 
menšího vzrůstu do chovu.

Prosím kontaktujte nás 
na čísle 773 981 815.
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• Zaměřování:
     • budov a pozemků
     • věcných břemen
     • inženýrských sítí
     • mapových podkladů pro projekty
• Zápisy do katastru nemovitostí

603 514 655
geodezie-blatna.cz

GEODÉZIE
BLATNÁ s.r.o.  

▲ ▲

ZÁVOD SFERNICE
 

martina.rihova@vishay.com

ZÁVOD ESTA
 
 

jana.benesova@vishay.com

 

 
 
 
  

dle odpracovaných let
  

na dovolenou
  

  

  

 
  

a pracovním jubileím
 

ZÁVOD SFERNICE
 

martina.rihova@vishay.com

ZÁVOD ESTA
 
 

jana.benesova@vishay.com

 

 
 
 
  

dle odpracovaných let
  

na dovolenou
  

  

  

 
  

a pracovním jubileím
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